

The Managing Editors

Article

Editorial

Intervention. European Journal of Economics and Economic Policies

Provided in Cooperation with:

Edward Elgar Publishing

Suggested Citation: The Managing Editors (2010) : Editorial, Intervention. European Journal of Economics and Economic Policies, ISSN 2195-3376, Metropolis-Verlag, Marburg, Vol. 07, Iss. 1, pp. 4-5,
<https://doi.org/10.4337/ejeep.2010.01.00>

This Version is available at:

<https://hdl.handle.net/10419/277169>

Standard-Nutzungsbedingungen:

Die Dokumente auf EconStor dürfen zu eigenen wissenschaftlichen Zwecken und zum Privatgebrauch gespeichert und kopiert werden.

Sie dürfen die Dokumente nicht für öffentliche oder kommerzielle Zwecke vervielfältigen, öffentlich ausstellen, öffentlich zugänglich machen, vertreiben oder anderweitig nutzen.

Sofern die Verfasser die Dokumente unter Open-Content-Lizenzen (insbesondere CC-Lizenzen) zur Verfügung gestellt haben sollten, gelten abweichend von diesen Nutzungsbedingungen die in der dort genannten Lizenz gewährten Nutzungsrechte.

Terms of use:

Documents in EconStor may be saved and copied for your personal and scholarly purposes.

You are not to copy documents for public or commercial purposes, to exhibit the documents publicly, to make them publicly available on the internet, or to distribute or otherwise use the documents in public.

If the documents have been made available under an Open Content Licence (especially Creative Commons Licences), you may exercise further usage rights as specified in the indicated licence.



<https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/>

Vol. 7 (2010), Number 1 | Jg. 7 (2010), Heft 1

Editorial.....	4
Forum	
Interview with Basil Moore.....	7
Achim Truger:	
Schwerer Rückfall in alte Obsessionen – Zur aktuellen deutschen Finanzpolitik.....	11
Serious relapse into old obsessions – Some remarks on the current German fiscal policy	
Kurt Rothschild:	
Die Kontroverse <i>Frankfurter Allgemeine Zeitung</i> contra <i>Handelsblatt</i> . Einige Bemerkungen zu einem methodologischen Schlagabtausch anno 2009.....	24
The controversy between <i>Frankfurter Allgemeine Zeitung</i> and <i>Handelsblatt</i> . Some remarks on a methodological exchange in the year 2009	
Wolfram Elsner, Fred Lee:	
Assessing economic research and the future of heterodox economics. Failures and alternatives of journals, departments, and scholars rankings .	31
Special Forum on »The current crisis and the role of the state«	
Jürgen Nordmann:	
Protektionismus: Die Grenzen der Staatsintervention in den 1930er Jahren	42
Protectionism: The limits of state intervention in the 1930s	

Kurt Bayer:	
Quis custodiet ipsos custodes? – Who supervises the supervisors?.....	50
Peter Mooslechner:	
Eigenkapital im Finanzsystem: Die Lehren der letzten, der aktuellen und der nächsten Krise.....	58
Capital requirements in the financial systems: Lessons from the last, the current and the next crisis	

Articles | Artikel

Hansjörg Herr:	
Credit expansion and development – A Schumpeterian and Keynesian view of the Chinese miracle.....	71
Thomas I. Palley:	
Asset price bubbles and counter-cyclical monetary policy: Why central banks have been wrong and what should be done.....	91
Finn Olesen:	
Uncertainty, bounded rationality and post-Keynesian macroeconomics....	109
Jan-Oliver Menz:	
Uncertainty, social norms and consumption theory: Post and New Keynesian approaches.....	125
Guglielmo Forges Davanzati, Andrea Pacella:	
Emulation, indebtedness and income distribution: A monetary theory of production approach.....	147
W. Paul Cockshott:	
Von Mises, Kantorovich and in-natura calculation.....	167

Book Reviews | Rezensionen

Jonathan P. Goldstein, Michael G. Hillard (eds.):	
Heterodox Macroeconomics: Keynes, Marx and Globalization (Marc Lavoie).....	201

Mathew Forstater, L. Randall Wray (eds.): Keynes for the Twenty-First Century. The Continuing Relevance of <i>The General Theory</i> .	
L. Randall Wray, Mathew Forstater (eds.): Keynes and Macroeconomics after 70 Years. Critical Assessments of <i>The General Theory</i> (Eckhard Hein).....	203
Ferreiro, Jesús, Fontana, Giuseppe, Serrano, Felipe (eds.): Fiscal Policy in the European Union (Georg Gottholmseder).....	206
Giuseppe Fontana: Money, Uncertainty and Time (Eckhard Hein).....	208
Friederike Maier, Angela Fiedler (Hg.): Verfestigte Schieflagen. Ökonomische Analysen zum Geschlechterverhältnis (Christa Schlager).....	209
Jörg Schindler, Martin Held: Postfossile Mobilität. Wegweiser für die Zeit nach dem Peak Oil (Gisela Kubon-Gilke).....	211
Jesper Jespersen: Macroeconomic Methodology. A Post-Keynesian Perspective (Rémi Stellan).....	214
John Grahl (ed.): Global Finance and Social Europe (Torsten Niechoj).....	216
Heinz D. Kurz (Hg.): Klassiker des ökonomischen Denkens, 2Bde. (Hagen Krämer).....	219

Editorial

In contrast to the last few issues, this issue's refereed articles are not focused on a specific thematic topic. Two of the six articles take on current questions and developments: Hansjörg Herr analyzes the influence of the financial system on the soaring economic development in China. Thomas Palley shows that central banks have underestimated the emergence of asset bubbles and tries to answer the question of how to avoid this in the future. Three articles are dedicated to the determination, the role or the impact of various macro-economic factors: consumption (Jan Oliver Menz), income distribution (Guglielmo Forges Davanzati/Andrea Pacella) and uncertainty (Finn Olesen). Finally, Paul Cockshott develops some new thoughts on the historic calculation debate.

The forum section features a thematic focus looking at the role of the state in the current financial and economic crisis. Kurt Bayer provides an assessment of the actual consequences that the initially strong impetus of the G-20 group to re-regulate financial markets has brought about up to now. Peter Mooslechner studies in detail the lessons drawn by the regulatory authorities regarding the capital requirements for financial institutions. Rather provocatively, Jürgen Nordmann – referring to the Great Depression in the 1930s – examines the importance of state intervention and protectionism. In addition, the forum section contains contributions on the methodological debate led via *Frankfurter Allgemeine Zeitung* and *Handelsblatt* last year (Kurt Rothschild) and on alternative rankings for economic journals (Fred Lee/Wolfram Elsner), as well as an assessment of the current German fiscal policy (Achim Truger). The forum section is completed by an interview with the post-Keynesian economist, and expert on money and finance, Basil Moore.

Editorial

Nach einer längeren Zeit liegt mit dieser Ausgabe wieder einmal eine Ausgabe ohne einen thematischen Schwerpunkt im referierten Artikel-Teil vor. Zwei der sechs Artikel greifen aktuelle Fragestellungen und Entwicklungen auf: Hansjörg Herr fragt nach dem Einfluss des Finanzsystems auf die wirtschaftlich so stürmische Entwicklung in China. Thomas Palley zeigt, dass Zentralbanken die Entstehung von Vermögenspreisblasen unterschätzt haben, und fragt, wie dies künftig verhindert werden kann. Weitere drei Artikel untersuchen die Determinanten, die Rolle oder die Wirkung verschiedener makroökonomischer Faktoren: Konsum (Jan Oliver Menz), Verteilung (Guglielmo Forges Davanzati/Andrea Pacella) und Unsicherheit (Finn Olesen). Paul Cockshott schließlich bringt die historische Kalkulations-Debatte auf den neuesten Stand.

Im Forum kreisen drei Beiträge in einem kleinen Schwerpunkt um die Frage nach der Rolle des Staates in der gegenwärtigen Krise. Kurt Bayer liefert eine Einschätzung, welche Folgen der ursprünglich starke Impetus der G-20-Länder zur Neuordnung der Finanzmärkte bisher tatsächlich gezeitigt hat. Peter Mooslechner untersucht genauer, welche Lehren die Aufsichtsbehörden in Hinblick auf Eigenkapitalanforderungen gezogen haben. Durchaus provokativ beleuchtet Jürgen Nordmann im Rekurs auf die Weltwirtschaftskrise der 1930er Jahre die Bedeutung von Staatsinterventionen und Protektionismus. Das Forum enthält außerdem einen Beitrag über die im vergangenen Jahr via *Frankfurter Allgemeine Zeitung* und *Handelsblatt* ausgetragene Methodendebatte (Kurt Rothschild) und über alternative Rankings für ökonomische Fachzeitschriften (Fred Lee/Wolfram Elsner) sowie eine Einschätzung zur aktuellen Finanzpolitik in

In order to intensify the dissemination of the published research results and to raise the scientific community's awareness of INTERVENTION the editorial board aims to establish the journal in the relevant data bases and citation indexes. The journal is already listed at EconLit (Electronic Bibliography of the American Economic Association), RePEc (Research Papers in Economics), IDEAS and ECONIS. In future we will provide the listings of the journal in the individual issues and on our website.

We are very sad about the demise of Jörg Huffschmid, a member of our scientific board. He passed away on December 5, 2009, only a few weeks before his seventieth birthday. Jörg Huffschmid was not only a sharp-sighted and productive economist. Moreover, he always kept in mind potential levers for political changes – a political economist par excellence. During the past years he particularly excelled with analyses on the development of financial markets and thus already contributed significantly to the explanation of the current crisis in its wake. We will not only miss his analyses, but also he himself as a mentor and friend.

The Managing Editors

Deutschland (Achim Truger). Abgerundet wird das Forum durch ein Interview mit dem post-keynesianischen Ökonomen und Geld- und Finanzmarkt-Experten Basil Moore.

Zur weiteren Verbreitung der veröffentlichten Forschungsergebnisse und zur Erhöhung des Bekanntheitsgrades der INTERVENTION strebt die Redaktion die Verankerung der Zeitschrift in den einschlägigen Datenbanken und Zitationsindizes an. Bereits jetzt ist die Zeitschrift bei EconLit (Electronic Bibliography of the American Economic Association), RePEc (Research Papers in Economics), IDEAS und ECONIS gelistet. Wir werden dies künftig sowohl in den einzelnen Ausgaben wie auch auf der Website angeben.

Traurig sind wir über den Tod unseres Beiratsmitglieds Jörg Huffschmid. Er ist am 5. Dezember 2009, nur wenige Wochen vor seinem siebzigsten Geburtstag, verstorben. Jörg Huffschmid war nicht nur ein scharfsinniger und produktiver Ökonom, er hatte immer auch die möglichen Ansatzpunkte für politische Veränderungen im Blick – ein Politischer Ökonom par excellence. In den letzten Jahren hatte er sich insbesondere mit Analysen zur Entwicklung der Finanzmärkte einen Namen gemacht und dadurch bereits im Vorfeld viel zum Verständnis der aktuellen Krise beigetragen. Wir werden nicht nur seine Analysen, sondern auch ihn selbst als Ratgeber und als Freund sehr vermissen.

Die Redaktion

